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     ROCKCLIFFE PARK RESIDENTS ASSOCIATION 

Press Release, 28 May 2024 

Rockcliffe Park accorded rare distinction by the Government of  

Canada 

“Topographical Map 

of the Mackay Estate”  
Drawn by T.C. Keefer in 1864  

LAC, NMC-17613 

Today the Honourable Steven Guilbeault, the Minister of Environment and Climate Change, 

with responsibility for the Historic Sites and Monuments Board of Canada, declared that the 

historic district of Rockcliffe Park in Ottawa has been designated a national historic site. This is 

a singular distinction and a first for the city.  

The announcement follows an application for this designation by the Rockcliffe Park Residents 

Association in 2021. The submission was endorsed by Ottawa City Council.  

While there are over 1000 national historic sites across Canada (including the Parliament  

Buildings, Chateau Laurier, National Arts Centre, Rideau Canal, and Beechwood Cemetery in 
Ottawa), only 33 of these are historic districts of national significance, and just three are in 

Ontario. 

Building on centuries of First Nations’ history as hunting grounds and as an important crossroads 

of portage routes, the story of the Village of Rockcliffe Park begins in 1864.  Thomas McKay – 
one of the principal builders of the Rideau Canal - owned land by his home Rideau Hall, today 

the residence of the Governor General, that he regarded as fit for little else than grazing cattle.  
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His son-in-law, the visionary engineer Thomas Keefer, thought otherwise. Keefer laid out a 
plan for an entirely new type of residential community - of houses in a park-like setting, 
narrow curving roads that follow the natural topography with no sidewalks or curbs, an 
abundance of trees, large lots with careful siting and scaling of homes, natural materials, and 
quietude.   Anyone who purchased a property was obliged to plant trees – creating the 
unifying landscape that remains essential to Rockcliffe’s heritage character today. 

Some 160 years later, the village comprises about 785 residences in an area close to 440 acres.  
We are immensely proud that it has been accorded the rare recognition as a national historic 
district. Today, we are celebrating another vision – that of generation after generation of 
residents of Rockcliffe Park who have dedicated their time, effort, finances, and love of 
community to protect and enhance this area of quiet natural beauty in the heart of our nation’s 
capital. We who continue in their footsteps know that it is often not easy to preserve this 
historic sense of place.  

The fact that Rockcliffe Park was an independent self-governing municipality, making its own 
decisions for much of its history, made this possible.  Entirely residential – with a community 
hall and library financed by residents, three schools, a rare 9,000 year-old meromictic lake, 
parklands and a conservation area, enveloped in subdued lighting and tranquility - it created 
its own official plan and by-laws that carefully governed development. In 1997, this was more 
fully articulated when it became a heritage conservation district protected under Ontario 
legislation.  It became part of the City of Ottawa only in 2001.   

Another factor that has made the preservation of the heritage of Rockcliffe Park possible is tied 

to the role that Ottawa plays as capital of Canada. Many foreign countries shoulder the 

responsibility and expense of maintaining official residences in some of the grander properties 

dating from the era of Ottawa lumber barons and early industrialists.  Norway, for example, 
has carefully maintained since 1949 Rockcliffe’s oldest intact residence – the wonderful 

Crichton Lodge on Lisgar Road built in the 1880s and owned by another of Thomas McKay’s 

sons-in-law.  We heartily recognize the debt of gratitude we owe these countries and their 
succession of ambassadors. 

“Crichton Lodge”  
2000 by Dr. Neville Poy 
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While the honour conferred today on Rockcliffe Park by the Government of Canada carries no 
legal protection of any kind, it is a singular distinction. An official celebration of this 

designation is being planned by the Government of Canada in collaboration with the Rockcliffe 

Park Residents Association and the Rockcliffe Park Foundation, to be held in September.   

Rockcliffe Park survives – it is here for all to celebrate and to quietly enjoy!  - 

END- 

For more information contact: 

Scott Heatherington 

President, Rockcliffe Park Residents Association 

613-404-2387 scottheatherington@gmail.com 

Rockcliffe Park reçoit une distinction rare de la part du gouvernement du  

Canada 

Aujourd'hui, l'honorable Steven Guilbeault, ministre de l'Environnement et du Changement 
climatique, responsable de la Commission des lieux et monuments historiques du Canada, a 
déclaré que le quartier historique de Rockcliffe Park à Ottawa a été désigné lieu historique 
national. Il s'agit d'une distinction singulière et d'une première pour la ville. 
Cette annonce fait suite à une demande de désignation déposée par l’Association des résidents 

de Rockcliffe Park en 2021.  La demande a été approuvée par le conseil municipal d’Ottawa.  

Alors que le Canada compte plus de 1 000 sites historiques nationaux (dont les bâtiments du  

Parlement, le Château Laurier, le Centre national des Arts, le canal Rideau et le cimetière 
Beechwood à Ottawa), on ne compte que 33 quartiers historiques d’importance nationale, dont 

seulement trois en Ontario. 

L’histoire du village de Rockcliffe Park commence en 1864 et s’appuie sur des siècles d’histoire 

des Premières nations en tant que terrains de chasse et carrefour important de routes de 

portage.  Thomas McKay - l’un des principaux constructeurs du canal Rideau - possédait un 

terrain près de sa maison, Rideau Hall, aujourd’hui résidence du gouverneur général, qu’il 

considérait comme tout juste bon à servir de pâturage au bétail. Son gendre, l’ingénieur 

visionnaire Thomas Keefer, ne partageait pas cet avis.  Keefer établit un plan pour un tout 

nouveau type de communauté résidentielle - avec des maisons dans un cadre semblable à un 

parc, des routes étroites et sinueuses qui suivent la topographie naturelle, sans trottoirs ni 

bordures, une abondance d’arbres, de grands terrains avec un emplacement et un 
échelonnement minutieux des maisons, des matériaux naturels et la quiétude.    
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Toute personne qui achetait une propriété était obligée de planter des arbres, créant 

ainsi un paysage unificateur qui reste essentiel au caractère patrimonial de Rockcliffe 

aujourd’hui. Quelque 160 ans plus tard, le village comprend environ 785 résidences sur 

une superficie de près de 440 acres. Nous sommes immensément fiers qu’il ait reçu la 

rare reconnaissance d’un quartier historique national. Aujourd’hui, nous célébrons une 

autre vision : celle des habitants de Rockcliffe Park qui, génération après génération, ont 

consacré leur temps, leurs efforts, leurs finances et leur amour de la communauté à la 

protection et à l’amélioration de cette zone d’une beauté naturelle paisible au cœur de 

la capitale de notre pays. Nous qui suivons leurs traces, nous savons qu’il n’est pas 
toujours facile de préserver ce sentiment historique d’un lieu.   

Le fait que Rockcliffe Park ait été une municipalité indépendante et autonome, prenant 

ses propres décisions pendant une grande partie de son histoire, a rendu ceci possible.  

Entièrement résidentiel - avec une salle communautaire et une bibliothèque financées 

par les résidents, trois écoles, un rare lac méromictique vieux de 9 000 ans, des parcs 

et une zone de conservation, enveloppés d’un éclairage tamisé et de tranquillité - il a 

créé son propre plan officiel et ses propres règlements qui ont soigneusement régi le 

développement. En 1997, cette idée s’est concrétisée par la création d’un district de 

conservation du patrimoine, protégé par la législation ontarienne.   

Un autre facteur qui a rendu possible la préservation du patrimoine de Rockcliffe Park 

est lié au rôle que joue Ottawa en tant que capitale du Canada. De nombreux pays 

étrangers assument la responsabilité et les dépenses liées à l’entretien des résidences 

officielles dans certaines des plus grandes propriétés datant de l’époque des barons du 

bois et des premiers industriels d’Ottawa.  La Norvège, par exemple, entretient 

soigneusement depuis 1949 la plus ancienne résidence intacte de Rockcliffe, le 

magnifique Crichton Lodge sur Lisgar Road, construit dans les années 1880 et 

appartenant à un autre gendre de Thomas McKay. Nous reconnaissons de tout cœur la 

dette de gratitude que nous avons à l’égard de ces pays et de leurs ambassadeurs 

successifs. 
  

Bien que l’honneur conféré aujourd’hui au parc Rockcliffe par le gouvernement du 

Canada ne soit assorti d’aucune protection juridique, il s’agit d’une distinction 

singulière.  Une célébration officielle de cette désignation est prévue par le 

gouvernement du Canada, en collaboration avec l’association des résidents de Rockcliffe 

Park et la Fondation Rockcliffe Park, et aura lieu en septembre.   

Rockcliffe Park survit - il est là pour que tout le monde puisse le célébrer et en profiter 
tranquillement!   
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Appendix: 

34 National Historic Districts in Canada 

Alberta (2 locations) 

Coleman National Historic Site of Canada – Crow’s Nest Pass 

Stephen Avenue National Historic Site of Canada – Calgary 

British Columbia (7 locations) 

Esquimalt Naval Sites National Historic Site of Canada 

Gastown Historic District National Historic Site of Canada - Vancouver 

Powell River Townsite Historic District National Historic Site of Canada  

Uplands National Historic Site of Canada – Oak Bay, Victoria 

Vancouver’s Chinatown National Historic Site of Canada  

Victoria’s Chinatown National Historic Site of Canada 

Victoria District National Historic Site of Canada 

Manitoba (1 location) 

Exchange District National Historic Site of Canada - Winnipeg 

New Brunswick (2 locations) 

Marysville Historic District National Historic Site of Canada – Fred’t 

St. Andrews Historic District National Historic Site of Canada 

Newfoundland (5 locations) 

Battle Harbour Historic District National Historic Site of Canada  

Port Union Historic District National Historic Site of Canada 

Rennie’s Mill Road Historic District National Historic Site of Canada – St. John’s 

St. John’s Ecclesiastical District National Historic Site of Canada – St John’s 

Water Street Historic District National Historic Site of Canada – St John’s 

Nova Scotia (4 locations) 

Annapolis Royal Historic District National Historic Site of Canada 

Grand-Pré Rural Historic District National Historic Site of Canada  

Hydrostone District National Historic Site of Canada – Halifax 

Old Town Lunenburg Historic District National Historic Site of Canada 

Ontario (4 locations) 

Cobalt Mining District National Historic Site of Canada  

Kensington Market National Historic Site of Canada - Toronto 

Niagara-on-the-Lake National Historic Site of Canada  

Rockcliffe Park Historic District National Historic Site of Canada - Ottawa 

Prince Edward Island (1 location) 

Great George Street Historic District National Historic Site of Canada – C’town, PEI 

Quebec (8 locations) 

Arvida National Historic Site of Canada  

Historic Village of Val-Jalbert National Historic Site of Canada – Chambord 

La Malbaie Historic District National Historic Site of Canada 

Model City of Mount Royal National Historic Site of Canada – Montreal 

Old Wendake Historic District National Historic Site of Canada  

Senneville Historic District National Historic Site of Canada – Montreal 

The Main National Historic Site of Canada – Montreal 

Westmount District National Historic Site of Canada – Montreal  


